

Public education  
Discover a world of opportunities

တၢ်ဖး  
မၤလိတၢ်လၢဟံၣ်

တၢ်ဖးလံာ်ဒီးနဖိန့ၣ်မ့ၢ်တၢ်လၢအရ့ဒိၣ်လီၤ.

နဖိမၤအါထီၣ်အတၢ်သ့တၢ်ဘၣ်ဖဲအနီၣ်ဆံးအခါလၢအကါဒိၣ်တခါအံၤမိဖိုၣ်တၢ်လီၤ  
ကွဲးဒီးတၢ်ဆဲးကျိးဆဲးကျါလိာ်အသးအါအါန့ၣ်လီၤ.ဟ့ၣ်သဆၣ်ထီၣ်န  
ဖိလၢအကယုသ့ၣ်ညါလံာ်အကလုာ်ကလုာ်နဖိဒီးဖိသ့တၢ်သးဝံၣ်တဖၣ်.ဒီး  
ဟ့ၣ်သဆၣ်ထီၣ်နဟံၣ်ဖိဖိဒီးနတံၤသကိးတဖၣ်လၢအကမးန့ၣ်နဖိအလံာ်န့ၣ်  
တက့ၢ်.

နဖိမၤလိန့ၢ်အုၣ်ညါဘၣ်ယးပူတဖၣ်န့ၣ်အိၣ်ဒီးအခါတံး,အခါသးဒီးအကတၢ်,  
ဒီးတၢ်ဖးလံာ်ဟ့ၣ်အဝဲသ့ၣ်တၢ်ခွဲးတၢ်ယာ်တဖၣ်လၢကကနၢ်တၢ်ဒီးတဲသကိး  
ဘၣ်ယးတၢ်အကလုာ်တဖၣ်ဒီးလံာ်ဖျါတဖၣ်အကျိးအကွၢ်အကွၢ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.  
တၢ်ဖးလံာ်မၤစၢၤစ့ၢ်ကိးနဖိတဖၣ်လၢကယုထံၣ်န့ၢ်တၢ်ထံၣ်ဆိကမိၣ်,တၢ်ကတိၤအဖျါ  
တဖၣ်ဒီးတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤလၢအသိတဖၣ်န့ၣ်လီၤ.

တၢ်ကထီၣ်ပုၤဖးလံာ်ဖိတကလိာ်တၢ်ဆကတီၢ်လၢအါန့ၣ်လီၤ.တၢ်တဲသကိး  
ဒီးယုထံၣ်န့ၢ်သကိးလံာ်တဖၣ်တပူၤယီၤဒီးနဖိကိးနံၤဒဲးန့ၣ်မၤစၢၤအဝဲသ့ၣ်လၢအ  
ကအဲၣ်ဖးလံာ်လဲၤန့ၣ်လီၤ.

ယမၤတၢ်မနုၤသ့လံာ်.

တၢ်သ့တၢ်ဘၣ်ဘၣ်ယးတၢ်ဖးလံာ်လဲၤလၢအါနီၣ်ဆံးအခါအိၣ်  
တဘျူးခါလနဖိလိာ်ဘၣ်အီၤလၢအကဒိၣ်ထီၣ်တရူၤအဝဲသ့ၣ်ကထီၣ်  
ပုၤဖးလံာ်လၢအသးအုတကန့ၣ်လီၤ.တၢ်အံၤဟံၣ်ယုတၢ်သ့တၢ်ဘၣ်  
လၢအမ့ၢ်တၢ်တဲဒီးတၢ်ကန့ၣ်တၢ်.တၢ်မၤလိန့ၢ်ဘၣ်ယးတၢ်ကလုာ်ဒီးတၢ်ကတိၤတ  
ဖၣ်.ဒီးနီၤဟ့ၣ်သကိးလိာ်သးလံာ်န့ၣ်လီၤ.

ဒ်နဖိမၤလိသ့အသးလၢတၢ်ဖးလံာ်အုၣ်ညါအသိး.အရ့ဒိၣ်ဝဲဒၣ်လၢနမၤစၢၤအဝဲသ့ၣ်  
လၢအကမၤလဲၤထီၣ်လဲၤထီၣ်အတၢ်သ့တၢ်ဘၣ်တဖၣ်လၢဟံၣ်ခိၣ်ဖိုၣ်တၢ်လီၤခိၣ်လိာ်ကွဲးန့ၣ်  
လီၤ.ယုထံၣ်တၢ်လီၤကွဲးတဖၣ်လၢအမၤစၢၤဝဲဒၣ်တၢ်ကစံးတၢ်ကတိၤဒီးတၢ်ကန့ၣ်  
တၢ်အတၢ်သ့တၢ်ဘၣ်တဖၣ်အဒိးဖိမၤစၢၤဝဲဒၣ်(Simon Says)ကွၢ်ထံၣ်ဒီးကွၢ်ယု  
တၢ်လၢအအိၣ်ဝဲဒၣ်တရံးန့ၣ်.ဒီးတမံၤန့ၣ်ဖးလံာ်အါအါတက့ၢ်.

တၢ်ဖးဝဲဒၣ်လံာ်တဖၣ်  
**Owl babies** ဘၣ်တၢ်ကွဲးအီၤလၢ **Martin Waddell**  
**Koala Lou** ဘၣ်တၢ်ကွဲးအီၤလၢ **Mem Fox**  
**Meerkat mail** ဘၣ်တၢ်ကွဲးအီၤလၢ **Emily Gravett**  
**Annie's chair** ဘၣ်တၢ်ကွဲးအီၤလၢ **Deborah Niland**  
**Diary of a wombat** ဘၣ်တၢ်ကွဲးအီၤလၢ **Jackie French**

သ့ဘၣ်နလီၢ်ကဝီၤအလံာ်ရီၤဒီး

လံာ်ရီၤဒီးတဖၣ်မ့ၢ်တၢ်ထူးတၢ်တီၤအါအါဂီၢ်ဂီၢ်လၢသးစၢ်လၢအဖးလံာ်တဖၣ်အဂီၢ်  
လၢအအိၣ်ဒီးလံာ်ကလုာ်ကလုာ်,စံၣ်ဒိၣ်,ဒိၣ်ဘၣ်ဒိၣ်,ဒဲးကစံတဖၣ်ဒီးလံာ်ပူၤလၢအ  
အိၣ်ဒီးတၢ်ဂီၤတဖၣ်န့ၣ်လီၤ.တၢ်လဲၤအိၣ်သကိးနလီၢ်ကဝီၤအလံာ်ရီၤဒီးမ့ၢ်ကွဲးအဂုၤက  
တၢ်တခါလၢ-

- တၢ်ကနီၤဟ့ၣ်ဝဲဒၣ်နဖိလၢလံာ်ဒီးတၢ်ဖးလံာ်မ့ၢ်တၢ်လၢအလုၢ်အပူၤအိၣ်ဝဲဒၣ်အဂုၤန့ၣ်  
လီၤ.
- ဟံၣ်ယုတၢ်ဂီၢ်ဟံၣ်ဖိဖိဒီးတခါလၢတၢ်ဖးလံာ်လဲၤအတၢ်ဟူးတၢ်ဂဲၤလၢတၢ်မၤ  
အီၤဖဲအံၤဒဲးအံၤ
- ကွၢ်ယုဘၣ်ပုၤကွဲးလံာ်တဖၣ်ဒီးပုၤတုတၢ်ဂီၤလၢနဖိဘၣ်သ့ဘၣ်သးဝဲတဖၣ်လၢ  
အဂီၢ်န့ၣ်တက့ၢ်.
- သ့ဘၣ်တၢ်ပိးတၢ်လီၤတၢ်အိၣ်ယၤတဖၣ်လၢဘၣ်တဘၣ်တအိၣ်ဝဲဒၣ်လၢနဟံၣ်  
တဖၣ်.အဒိးတၢ်သ့ခိၣ်ဗျူထၢၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ.
- န့ၣ်လီၤဟံၣ်ယုတၢ်လၢနံၤသဘျူတၢ်ဟူးတၢ်ဂဲၤတဖၣ်တက့ၢ်.

တၢ်အိၣ်ဝဲဒၣ်အါမၤလၢတၢ်ကမးအီၤဟံၣ်ယုထံၣ်ထီၣ်သ့တဖၣ်,လံာ်တၢ်တဲ  
ပူတဖၣ်,လံာ်လၢတမ့ၢ်တၢ်တဲမ့ၢ်န့ၢ်တဖၣ်,လံာ်လၢအဘၣ်ယးဒီးဒိၣ်  
နီၤဖိဒီးဆၣ်ဖိကီၢ်ဖိလၢတၢ်ဘၣ်အီၤတဖၣ်,လံာ်လၢနမၤကဲထီၣ်  
သကိးအီၤတဖၣ်,ပူဒီးထီၣ်လီၤနံၤတဖၣ်,လံာ်တၢ်လီၤနံၤတဖၣ်,ပုၤယဲၤ  
ဘျူးစဲတဖၣ်ဒီးစံၣ်ဒိၣ်အလံာ်တဖၣ်,လံာ်ပူၤလၢအအိၣ်ဒီးတၢ်ဂီၤတဖၣ်,လံာ်  
တၢ်ကစီၣ်တဖၣ်,လံာ်န့ၣ်ရီၤတဖၣ်ဒီးဒဲးကစံတဖၣ်,လံာ်တၢ်ဖိအိၣ်တုၤအိၣ်  
တဖၣ်,ကွဲးအဟီၣ်ခိၣ်ဂီၤဒီးလံာ်ခိၣ်ယုတဖၣ်န့ၣ်လီၤ.



Department of  
Education

နကထံၣ်န့ၢ်အါထီၣ်  
မၤလိတၢ်လၢဟံၣ်အတၢ်ဂ့ၢ်နီၢ်နီၢ်အကဘျူးဖၤတဖၣ်  
[education.wa.edu.au](http://education.wa.edu.au).